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 Registrace 
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 Dopolední semináře s hosty 

12:00 - 13:00
 Obědová pauza 

13:00 - 16:30
 Odpolední program v jednotlivých orgánech a modelech 
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Vážení delegáti, vážené delegátky,
okrem toho, že každému, kto si prečítal nulté vydanie 

Chronu udeľujem bezvýznamné plus, by som vás všet-
kých chcel privítať na našom, ale najmä na VAŠOM, prvom 

workshope! Gratulujem vám všetkým, ktorí ste úspešné pre-
šli “ přijímacím řízením“ (i might as well speak czech) a vítam 
vás na PF UK. Áno tento rok budeme opäť okupovať priestory 
právnickej fakulty. No my to budeme robiť s jej zvolením, nie 

sme predsa Rusko. Každopádne politiku nechám politikou 
a presuniem sa k tomu dôležitejšiemu – Vám.

Tento deň je totiž o vás. Je to začiatok celej cesty summi-
tom, na ktorý verím, budete na záverečnej konferencií spo-

mínať. Ešte je síce len Október (Alexa, poprosím preklad pre 
mojich českých bratov a sestry), no čas letí ako voda a všetko 

zbehne veľmi rýchlo. Ani sa nenazdáme a ocitneme sa na 
záverečnom “ceremoniály“ konferencie a budeme zas a raz 

počúvať slová a prejavy ľudí, ktorých väčšinu nepoznáme (čítaj 
nepoznáte). Práve preto sa na vás snažím týmto príhovorom 
apelovať – vykročte na summit tou správnou nohou. Nebojte 
sa zoznamovať, pýtať sa, odpovedať, smiať sa a plakať (Alexa, 
pripomeň mi slovo plakať vymazať, to platí len pre mňa pri 

písaní tohto textu). Snažte sa vytvoriť si tie najkrajšie, no zá-
roveň najjednoduchšie spomienky na tento prvý deň, na ktoré 
tak radi budete spomínať na poslednom pive s vašim predsed-

níctvom a spoludelegátmi.

Pamätajte tak na moje slová, na tento deň, deň prvého 
workshopu, budete raz spomínať. Či už o mesiac, o r v vok či 

možno o dva, raz sa to stane. Pre mňa bol minulý rok môj prvý 
workshop až tým druhým a to preto lebo som ochorel (angína, 

zápal horných dýchacích ciest a obojstranná infekcia spoji-
viek – ÁNO prežil som, a preto vás tu týmto nudným príbe-
hom otravujem). No pointa môjho zdravotného stavu vedie 

k myšlienke. A tou myšlienkou je, prežite svoj prvý workshop 
najlepšie ako viete, preto aby ste mohli počas tých ďalších tu 
latku len a len zvyšovať. U mňa to zafungovalo a verím, že to 

bude fungovať aj u vás.

A tak sa s vami týmito slovami lúčim a želám krásny deň.

PS: buďte prosím zdraví aby ste si nemuseli žiaden 
workshop nechať ujsť.

ADAM DIDECKÝ
šéfredaktor
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H O N E S T  G U I D E

JAK NA PRVNÍ WORKSHOP?
JANA STAŇKOVÁ

redaktorka

Stojíte v majestátní aule Právnické fakulty Univerzity Karlovy, na saku máte 
připnutý badge státu, který budete zastupovat, a možná trochu obezřetně poku-

kujete kolem sebe. Vyplnili jste přihlášku, prošli jste přijímacím řízením a stali se 
z vás delegáti. Gratulujeme! Čeká vás skvělý ročník nabitý spoustou jedinečných 
zážitků, užitečných vědomostí, ale taky zábavy a nových přátelství. Jak se ale tak 
rozhlížíte kolem sebe, napadá vás myšlenka: No jo, ale co teď? Jak mám zvládnout 

první workshop?

Tady je pár tipů, které vám usnadní váš první workshop i další summití fungování.

T I P  1 :  Z O R I E N T U J T E  S E
Už tím, že jste prošli přijímacím řízením a uspěli, jste pře-

konali sami sebe. Stálo vás to čas, úsilí, a pokud jste nováčci, 
udělali jste navíc velký krok do neznáma. Nejspíš jste se 
zrovna ocitli mimo svoji komfortní zónu, což může být stre-
sující. Jste v prostředí, kde to neznáte, mezi lidmi, které dost 
možná vidíte poprvé v životě, a můžete se cítit trochu ztracení.

Moje rada je, zorientujte se. Pokud jste došli až sem 
(tj. na Právnickou fakultu), máte velkou část cesty (jak ob-
razně, tak doslova) za sebou. Podívejte se, kam máte 
jít, kde se nachází orgánová místnost vašeho mo-
delu a  kde proběhne zahájení. To vše vyčtete z  mapky

Jděte na zahájení. 29. ročník za chvíli začne!

T I P  2 :  N E B O J T E  S E
Summit je místem, kde budete vystaveni novým situ-

acím a vyzkoušíte si různé věci, ke kterým byste se možná 
v běžném životě nedostali –kolikrát jste třeba zastupovali 
názor vlády Burkiny Faso? Povedlo se vám někdy v běžný 
den navštívit ambasádu Řecka? Taky zde ale prožijete něko-
lik běžných životních situací, jako je třeba seznamování se 
s (s)novými lidmi.

Moje rada je, nebojte se. Nebojte se seznamovat. I když 
jste na summitu poprvé a nikoho tady neznáte, vězte, že 
spousta ostatních lidí je ve stejné situaci a rádi si s vámi 
popovídají. Navíc, lidé na summitu jsou často „ze stejného 
těsta“ jako vy, nebojte se tedy za ostatními přijít a začít si 
s nimi povídat. Jestli zrovna sedíte v aule, čekáte na zahájení 
a čtete tyto řádky, protože vaše introvertní já ještě nesebralo 
odvahu někoho oslovit, zvedněte oči od tohoto článku, 
otočte se k delegátovi, co sedí vedle vás, usmějte se a ze-
ptejte se ho, jak se těší na letošní ročník Summitu. Budete 
až překvapení, jak snadno se dáte do řeči a jak rychle vám 
potom čas uteče.

Nebojte se ptát a být aktivní. Buďte lační po vědo-
mostech a ptejte se expertů na to, co vás zajímá. Nebojte 
se projevit svůj názor. Nebojte se přihlásit o slovo během 
jednání. Summit je safe space a toto je skvělá příležitost, jak 
si zlepšit svoje soft-skills. Využijte šancí, které vám Summit 
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H O N E S T  G U I D E

Pokud byste chtěli slyšet další tipy, určitě 
si poslechněte i náš podcast Summit Talks, 
konkrétně epizodu 'Jak na první workshop 
a představení Chronu'

nabízí. Přihlašte se na minisimulaci, jděte na návštěvu am-
basády, zkrátka nebojte se překonávat sami sebe a využívat 
možností, jež se vám nabízejí. Rozhodně nebudete litovat.

T I P  3 :  J D Ě T E  S P O L E Č N Ě  N A  O B Ě D 
 I   N A  O R G Á N O V O U  V E Č E Ř I

Máte za sebou první části workshopového programu, 
už jste se seznámili a teď si uvědomujete, že vám vyhládlo? 
Vezměte svoje nové kamarády a poobědvejte spolu. 
Během polední pauzy si můžete více popovídat a lépe se 
poznat. Navíc, jak jinak si naklonit ostatní, než když jim 
nabídnete sušenky? Pokud jste si vzali oběd z domu, na PF 
bude k dispozici mikrovlnka, takže si můžete svůj oběd 
ohřát. Pokud se rozhodnete vyrazit do města, myslete na to, 
abyste se stihli včas vrátit na odpolední část programu.

Po skončení oficiální části workshopu se vydejte 
na následnou socializaci. Jděte se svými spoludelegáty 
a předsednictvem na orgánovou večeři. O co jde? Nenechte 
se zmást názvem, nikdo vás nebude nutit jíst orgány. 

Orgánová večeře je společná poworkshopová socializace 
s ostatními. Využijte toho a vyrazte. Ve více neformálním 
prostředí a, pokud už vám bylo 18 let i po pár drincích, 
uvidíte, že se mezi ostatními budete za chvíli cítit jako mezi 
starými známými.

T I P  4 :  H L A V N Ě  S I  T O  U Ž I J T E !
Summit je projekt, kterým když projdete, něco ve vás 

zanechá. Bude to znít jako klišé, ale možná vám to i změní 
život. Rozhodně vám to rozšíří obzory, otevře dveře ke 
spoustě příležitostem a rozvine to vaše schopnosti a doved-
nosti, které se budou hodit (nejen) pro vaše budoucí stu-
dium. Navíc u toho poznáte spoustu nových a zajímavých 
lidí, ze kterých se můžou stát vaši blízcí kamarádi. Moje 
závěrečná rada je tedy prostá: užijte si to. Užijte si summití 
atmosféru, užijte si doprovodné akce, buďte součástí 
Summitu. Mějte na mysli, že Summit je tady pro vás.

Tak co? Jste připravení na skvělý 29.ročník?
Já doufám, že ano!

Novopečení delegáti by si určitě taky neměli 
nechat ujít díl 'Neboj! aneb epizoda pro nové 
delgátstvo'
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P U B L I C I S T I C K Á  C H V I L K A

VÝZNAM VALNÉHO 
SHROMÁŽDĚNÍ OSN

VILÉM NOVOHRADSKÝ
redaktor

G E N E R A L  A S S E M B L Y  H I G H - L E V E L  W E E K  2 0 2 3
Mezi 19. a 26. září bylo v sídle OSN v New Yorku rušno. 

Budovy sloužící běžně jen řadovým zaměstnancům a di-
plomatům se naplnily světovými lídry, lobbisty, novináři 
a zástupci veřejnosti. Ostraha byla náležitě navýšena a svět 
s napětím očekával ty, kdo vystoupí u řečnického pultíku 
ze zeleného mramoru. Letošní obsazení překvapilo, ale ne 
úplně příjemně. Hlavy čtyř z pěti stálých členů Rady bez-
pečnosti OSN se totiž nedostavily. Jen Joe Biden, prezident 
USA, osobně přednesl projev k delegacím v sálu a k divá-
kům u televizních obrazovek po celém světě. Samozřejmě 
to oproti prezidentům či premiérům z Londýna, Paříže, 
Moskvy, nebo Pekingu měl blíže, ale důvody jejich absence 
se skrývají jinde. Prezident Francie Emmanuel Macron 
se omluvil kvůli nadcházející návštěvě britského krále 
Karla III. Zato Britský premiér Rishi Sunak zkrátka řekl, 
že neměl čas ve svém rozvrhu – ani na největší politické 
shromáždění světa. Nepřítomnost Vladimira Putina asi 
nikoho nepřekvapí – cestu do USA mu komplikuje meziná-
rodní zatykač z letošního jara. No a nakonec čínské zdroje 
konstatovaly fakt, že se Si Ťin-pching nezúčastní, bez 
udání důvodu. Neúčast globálních lídrů vyvolává nejistoty 
ohledně budoucího zapojení těchto zemí v mezinárodní 
spolupráci a jejich oddanost idejím OSN. Jen čas ukáže, zda 
se tyto obavy naplní.

P L É N U M  V   P L E N K Á C H
Historie Valného shromáždění sahá až k Vídeňskému 

kongresu v roce 1815. Na něm se sešli zástupci evropských 
mocností, aby překreslili hranice v Evropě a zajistili věčný 
mír po devastujících napoleonských válkách. Avšak věčný 
mír mezi velmocemi trval ani ne sto let – do první světové 
války. Po ní si lidstvo (rozumějte evropská aristokracie) 
řeklo, že tentokrát opravdu věčný mír nastolí – pomocí 
Společnosti národů (League of Nations). Ustavení této orga-
nizace odstartovalo novou éru. Poprvé většina států světa 
přenechala část své suverenity nadnárodnímu celku za úče-
lem zachování míru. Malé státy měly získat hlas a zastou-
pení mezi velkými, národy měly dojít k emancipaci a hlavně 

měl být zachován mír. Všechny národy se v zakládací 
smlouvě zavázaly k odzbrojování, mírovému řešení sporů 
a prevenci konfliktů. Kámen úrazu však ležel spíše v tom, 
co ve smlouvě chybělo – jakýkoliv institut pro vymáhání 
těchto pravidel, pravomoc nějakého orgánu trestat agresory. 
To znamenalo, že když fašistická Itálie, člen Společnosti 
národů, napadla Habeš (dnešní Etiopii), zbylé členské státy 
ji nemohly nijak legálně postihnout. V plnění svého účelu 
bránil organizaci i fakt, že některé velmoci se nikdy členy 
nestaly, opustily ji, nebo byly vyloučeny – USA, Německo 
a Sovětský svaz (v tomto pořadí). Tím pádem nemohla Spo-
lečnost národů využívat moci těchto států, anebo musela jít 
přímo proti jejich zájmům.

Mezi ústřední orgány Společnosti národů patřilo také 
shromáždění, které se konalo jednou ročně a kde mohly 
všechny členské státy hlasovat o záležitostech týkajících 
se mezinárodní bezpečnosti. Šlo o přímého předchůdce 
dnešního Valného shromáždění OSN. Mělo podobné 
pravomoce – přijímání nových členů, volbu nestálých členů 
Rady (předchůdce dnešní Rady bezpečnosti OSN) a schva-
lování generálního tajemníka. Mimo hlasování šlo také 
o významné diskuzní fórum, kde státy mohly přednášet svá 
stanoviska a diplomaté i vůdci jednotlivých zemí se mohli 
neformálně setkávat se svými protějšky.

Vypuknutí druhé světové války znamenalo pro Společ-
nost národů naprosté selhání. Stalo se přesně to, čemu se 
usilovně snažila zabránit. Nicméně Spojenci a další nepřá-
telé fašistů udělali přesný opak toho, co byste čekali. Už 
v lednu 1942 podepsali ve Washingtonu Deklaraci Spoje-
ných národů, příslib spolupráce a udržení míru po válce. 
Rozhodli se zkusit to znovu a lépe. Mezi dubnem a červnem 
1945 vznikla na konferenci v San Franciscu Charta Orga-
nizace spojených národů, kterou zástupci vítězných států 
druhé světové války slavnostně podepsali 26. června 1945. 
Existenci a funkce Valného shromáždění (United Nations 
General Assembly, UN GA) ukotvili ve čtvrté kapitole.

Zhruba před měsícem proběhlo sedmdesáté osmé Valné shromáždění Or-
ganizace spojených národů. Zástupci (skoro) všech členských států OSN se 
sešli v New Yorku, aby přednesli projevy, jednali s ostatními delegacemi, 

obhájili zájmy svých zemí a vyřešili aktuální problémy lidstva. Nic jedno-
duššího za úkol neměli.
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P U B L I C I S T I C K Á  C H V I L K A

C O ,  J A K  A   P R O Č ?
Jak praví článek 10 Charty: “Valné shromáždění může 

jednat o všech otázkách nebo věcech, které patří do rámce 
této Charty nebo se týkají pravomocí a funkcí orgánů touto 
Chartou stanovených, a může (…) členům Organizace spo-
jených národů nebo Radě bezpečnosti (…) činit doporučení 
o všech takových otázkách nebo věcech.” Jinými slovy může 
shromáždění jednat víceméně o čemkoliv, ovšem výsledky 
ze svých jednání nemůže samo o sobě vymáhat. Rozhoduje 
také o rozpočtu OSN a má pod sebou šest výborů (DISEC, 
ECOFIN, SPECPOL…), rady (Rada pro lidská práva) a další 
pomocné organizace. Jak již bylo řečeno, Valné shromáž-
dění se schází jednou ročně v sídle OSN v New Yorku, nebo 
mimořádně na zvláštním zasedání. To může svolat gene-
rální tajemník na žádost Rady bezpečnosti, nebo většina 
členských států. Příkladem je Jedenácté zvláštní zasedání, 
které od 28. února 2022 řeší ruskou invazi Ukrajiny.

Běžná zasedání Valného shromáždění začínají vždy 
třetí zářijové úterý v roce a trvají až do dalšího září. Do 
prosince je práce nejintenzivnější, jedná se v jednotlivých 
výborech a po zimní pauze probíhají spíše konzultace, 
schází se working groups a konají se tematické debaty. 
V rámci prvního týdne zasedání probíhá obecná rozprava, 
kde zástupci členských států a pozorovatelů pronášejí své 
projevy. Setkání vždy otevírá generální tajemník, po něm 
promluví předseda Valného shromáždění a první s proslo-
vem vystupuje dle tradice Brazílie. Údajně vyhrožovala, že 
se k OSN nepřipojí, pokud se nestane jedním z pěti stálých 
členů Rady bezpečnosti. Velmoci toto odmítly, ale udělily 
Brazílii aspoň výsadu mít vždy první projev. Následují 
Spojené státy americké jako hostitelská země a po nich se 
státy střídají u pultíku v pořadí závisejícím na titulu jejich 
zástupce, geografické příslušnosti, vlastní preferenci atd. 
Doporučená délka proslovů je sice 15 minut, ale většinou 
se průměr blíží 20 minutám. Nejdelší projev v historii měl 
kubánský prezident Fidel Castro, který v roce 1960 mluvil 
neuvěřitelných 269 minut – 4,5 hodiny. Řečníci se mohou 
snažit přivést pozornost shromáždění k jakémukoliv tématu 
či problematice, kde má OSN pravomoce.

S A M O S T A T N Ý  H R Á Č  N A  M E Z I N Á R O D N Í M  P O L I , 
N E B O  N Á S T R O J  P R O  M O C N O S T I ?

Ačkoliv nemůže Shromáždění samo o sobě hmotně 
zasáhnout proti porušení míru, odsouzení, či schválení 
vojenské operace má zásadní význam pro jeho vnímání svě-
tovou veřejností i nezaujatými státy. To je důvod, proč státy 
podnikající invaze, převraty, nebo jiné radikální mocenské 
hrátky soupeří o uznání od co největšího počtu členů OSN. 
V září 2002 přednesl prezident USA George W. Bush na 
Valném shromáždění projev, ve kterém se odvolával na 
rezoluci UN GA proti podpoře terorismu, aby ospravedlnil 
invazi USA a jejich spojenců do Iráku. Jeho administrativa 
kladla velký důraz na to, aby byly její činy globálně vní-
mány jako legitimní a Američané si udrželi image ochránců 
míru. Naopak na loňském zvláštním zasedání Valného 

shromáždění došlo k odsouzení ruské invaze Ukrajiny, což 
dále poškodilo reputaci Kremlu.

Rezoluce Valného shromáždění tedy mohou být brány 
jako rozhodnutí samostatného hráče s velkým přesahem 
a viditelným vlivem v mezinárodní politice. Jak se říká – 
pero je silnější než meč. Státy mají větší tendenci zasáhnout 
svou vlastní mocí (embargy, vojensky…) proti “celosvětově 
usvědčeným” narušitelům pořádku, než kdyby mělo jít o je-
jich vlastní iniciativu a musely si tyto sankce obhájit samy. 
Na druhou stranu můžeme nahlížet na Valné shromáždění 
jen jako na loutku v rukou mocných států, jako na prostře-
dek, kterým legitimizují své morálně a legálně sporné činy. 
I když je nějaké rozhodnutí velmoci z principu nefér, může 
si jej hegemon obhájit pomocí levných hlasů svých spojenců 
na shromáždění. Dodá mu fasádu univerzální správnosti 
a nemusí poté čelit tak silné opozici. Je na vás a vašem 
světonázoru, ke které z těchto interpretací role Valného 
shromáždění se přikloníte.

F Ó R U M  S V Ě T A
Poskytnutím prostoru k debatě umožňuje UN GA všem 

státům světa poukázat na problémy, které je právě trápí, 
přednést návrhy na zlepšení, vyslovit svoje názory a do-
mluvit se na spolupráci. Podpora konstruktivní debaty na 
globální úrovni umožňuje lidstvu semknout se, nalézat 
kompromisy a spojit síly. Všechny státy mají křeslo u pomy-
slného stolu, a tak nemusí mít pocit, že jejich hlas není slyšet. 
Diplomaté a lídři se samozřejmě setkávají i mimo samotné 
Valné shromáždění a dále diskutují nad tématy daného roku. 
Využívají vzácné příležitosti se fyzicky setkat a mezi čtyřma 
očima se pobavit o tom, co jim vadí a co chtějí. Získávají 
cenné informace od svých protějšků, ať už jde o spojence, 
či protivníky. Mohou snáze dojít ke kompromisu, anebo 
změnit svou strategii dříve, než celá situace přeroste v agresi. 
V ideálním případě tak vyřeší své spory dříve, než vypuknou 
v mezistátní konflikt. Bavit se o problémech a pocitech totiž 
funguje nejen v rovině osobních vztahů.

Letošní Valné shromáždění v číslech:
• 194 řečníků reprezentujících 189 členských států, 

tři pozorovatele a dva OSN samotnou

• 4 absence členských států (Afghánistán, Myan-

mar, Niger a Madagaskar)

• 174 mužů a pouze 21 žen mezi řečníky

• 10800 delegátů (oproti 6755 loni)

• 2255 novinářů a zástupců médií (oproti 1141 loni)

• 40000 návštěvníků z řad veřejnosti

• 23 jazyků, ve kterých byly předneseny projevy

• Nejkratší projev: Libye, 7 minut a 10 sekund

• Nejdelší projev: Burkina Faso, 37 minut a 46 

sekund
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35 DNÍ ANEB STAV ČESKÉHO 
ZDRAVOTNICTVÍ

VÍT POŘÍZ
redaktor

Nový pozměňovací návrh zákoníku práce umožňuje, aby lékaři mohli legálně 
pracovat až 832 hodin přesčasů ročně (v přepočtu tedy skoro až 35 dní nepře-
tržité přesčasové práce, kterou by lékař mohl za rok vykázat). Tohle absurdní 
číslo je ale pro mnohé lékaře realitou, a plánované zvýšení jen přesouvá celou 

situaci do legality, namísto skutečného řešení problému. Sekce mladých lékařů 
České lékařské komory v reakci oznámila, že pokud by měla tato změna začít 
platit, přestanou od 1. prosince sloužit veškeré přesčasy, přičemž k datu psaní 

článku se k tomuto kroku zavázal každý druhý sloužící doktor. Minister-
stvo sice slíbilo vrátit hranici zpět na 416 hodin, lékařům ale takový krok už 

nestačí. Novela se tak stala jakousi rozbuškou širšího dialogu na téma pracov-
ních podmínek v lékařství a odstartovala snahu tento problém řešit. Hovořil 

jsem s několika mladými lékaři a ptal se na jejich pohled.

Andrej 
radiolog ve fakultní nemocnici v Praze

“U nás je to s přesčasy tak, že je člověk nemusí ve 
své podstatě vykonávat. Tím, že jsme velká fakultní 
nemocnice v  Praze, tak je velký zájem absolventů 
u  nás pracovat, a  tím se také jednodušeji vykrývají 
přesčasy než na nějakých menších krajských a okres-
ních nemocnicích. Já osobně, a myslím, že mluvím i za 
všechny kolegy, sloužím v  průměru tak tři 24 hodi-
nové služby za měsíc, což představuje asi 30 až 40 ho-
din přesčasu měsíčně.

Sám je dělám hlavně ze dvou důvodů. První zá-
sadní je, že z  toho základního tabulkového platu bez 
přesčasů bych si jako mladý člověk těžko našetřil na 
nějakou hypotéku, protože ten základní plat se pohy-
buje kolem 34 až 35 tisíc. S tím je v Praze dost obtížné 
našetřit si z  dlouhodobého hlediska nějaké peníze. 
Druhým bodem je to, že během služeb se častěji do-
stanu k akutním věcem a více se tak naučím, než bě-
hem standardní pracovní doby, která se skládá přede-
vším z rutinních záležitostí.

Osobně se mě tak novela navyšování povolených 
přesčasů netýká, protože se většinou za ten rok, když 
se to sečte, dostanu těsně pod úroveň těch 416 ho-

din, která byla doteď v  zákoně stanovená. Důležité 
je zmínit, že můj případ je pod průměrem. Když člo-
věk slouží čtyři až pět služeb měsíčně, což je většinou 
standard na jiných klinikách, tak tam se to překračuje 
skoro vždycky. Nelegální hodiny se pak vyplácejí jako 
osobní odměny, nebo se v  některých nemocnicích 
dávají lékařům podepisovat dohody o provedení čin-
nosti ještě k hlavnímu pracovnímu poměru, což je sa-
mozřejmě mimo zákon. Navíc pokud bys v  přesčasu 
udělal nějakou chybu a pak by tě někdo vzal k soudu, 
tak je to pro tebe přitěžující okolnost, že jsi byl v  té 
práci o 12 hodin déle, než jsi tam měl být. Není to na 
odpovědnosti zaměstnavatele, neznalost zákona neo-
mlouvá. Tohle je něco, co si myslím, že si ani moc dok-
torů neuvědomuje.

Ještě něco, co nebylo zmíněné, je situace přesčasů 
na menších klinikách, kde není dostatek personálu 
jako u nás. V případě, že by na těchto klinikách lékař 
dobrovolné přesčasy odmítl, tak se vystaví více nepří-
jemným situacím. Stává se, že primáři nepřímo šika-
nují tyhle zaměstnance ve smyslu, že třeba je nechtějí 
pustit na stáže nebo jim vyhrožují nepřipuštěním ke 
kmenovým atestačním zkouškám. Nebo jsou napří-
klad vysíláni na pracoviště a do ambulancí, které jsou 

'Sloužit službu' představuje pro lékaře situaci, kdy místo klasické osmihodi-
nové pracovní doby nastoupí na směnu trvající 24 hodin. Následující den má 
poté volno. Tyto služby jsou vykonávány především za účelem zajištění po-
sloupnosti péče o pacienty na lůžkových odděleních a představují pro lékaře 
hlavní zdroj přesčasové práce.
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v  rámci programu méně oblíbené, takže rozhodnutí 
nedělat přesčasy pak může vést k přímému zhoršení 
pracovních podmínek. Zároveň taky, když odmítneš 
službu, tak ji někdo odpracovat stejně musí, většinou 
nějaký kolega, tím pádem se dostáváš do střetu zájmů 
s kolegy, kteří ti pak můžou dělat problémy na praco-
višti. Takže to vlastně není tak černobílé a jednoduché 
říct, že tyhle přesčasy odmítnu, protože pak se může 
tvoje pozice na pracovišti velmi výrazně zhoršit.”

Lékařka (požádala o zachování anonymity) 
oddělení péče o novorozence na fakultní nemoc-
nici v Praze

“Moje zkušenost se službami je ve své podstatě 
velmi dobrá. Od nástupu do práce jsem věděla, že budu 
sloužit 6–7 služeb za měsíc. I přesto jsem ale chtěla na-
stoupit, protože touha pracovat na novorozeneckém 
oddělení byla větší. Ta touha i  teď pořád přetrvává, 
hlavně když si člověk uvědomí, že se díky službám učí 
samostatnosti, zodpovědnosti, efektivitě a je postaven 
do situací, které ho učí zachovat klid a rozvahu, jako 
nikdy předtím. Samozřejmě jde taky o  peníze, s  pře-
sčasy ten plat rozhodně aspoň za něco stojí. První dva 
měsíce bez služeb to nebylo nic ohromujícího po tolika 
letech školy. Každá moje služba je různá. Od nejklid-
nější noci bez příjmu, až po noci, když si člověk ne-
sedne ani na chvíli. Člověk nikdy neví.

Dobrovolnost přesčasu? Je i  není. Kdybych řekla 
při přijímacím pohovoru, že nechci tolik služeb, tak 
vím, že nemám šanci na našem oddělení pracovat. 
Ale dobrovolně jsem tam nastoupila. A vím i teď, že 
v den, kdy nebudu chtít víc sloužit, budu muset hle-
dat novou práci. Proto bych přesčasy zcela dobrovol-
nými nenazvala.

Řešení situace bych viděla, kdyby bylo více zájemců 
o práci na našem oddělení, víc pracovních míst a lepší 
finanční odměna za práci. Momentálně jsme v  situ-
aci, kdy mnoho lékařů chce sloužit kvůli penězům, 
přičemž já taky nejsem výjimka. Ale naše soukromé 
životy jsou velmi zanedbané. Pro člověka bez rodiny 
se rozhodně tahle situace dá unést, ale až budu chtít 
v budoucnu rodinu založit, budu muset dříve či poz-
ději z  práce odejít. Jde hlavně o  rovnováhu volného 
času a peněz. Práce v nemocnici je nyní nastavena tak, 
že člověk nemůže mít oboje. Ale mluvím ze své zku-
šenosti mladého lékaře pracujícího ve fakultní nemoc-
nici. To je také důležité podotknout.”

Filip 
úspěšně vystudoval medicínu, ale rozhodl se živit 
jako programátor

“Ja jsem si dělal takovou vnitřní úvahu podle rizika 
a přínosů a vyšlo mi, že nemá smysl do toho lékařství 
jít. Bylo to kvůli více objektivním faktorům. Největší 
faktor byly samozřejmě peníze, to mělo největší váhu, 
potom taky ty služby. Asi bych zvládl jednu službu mě-
síčně, ale to je v Česku absolutně nereálné. Jsou na to 
i studie, že práce v noci je prokazatelně karcinogenní 
a já jsem to vůbec nechtěl.

Další důvod bylo, že mi vadí ta hierarchie v medi-
cíně. Když přijdeš ze školy do práce, tak jsi zase ab-
solutní nic a já už jsem prostě nechtěl být někde, kde 
budu zase boxovací pytel pro nějakého profesora, 
který se po mně bude vozit. Poslední faktor byl kon-
takt s lidmi. 99 % pacientů je normální, ale stačí jeden 
a  máš absolutně zničený celý den. To je prostě směs 
faktorů, které jsem si uvědomil, a když jsem šel do té 
programovací práce, tak tam nic z  toho není. A není 
tam ani ta zodpovědnost nad lidským životem. Riziko 
je jednoduše mnohem nižší a odměna mnohem vyšší.”
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NOVINKY ZE SVĚTA 
A HISTORICKÉ OKÉNKO

VERONIKA HAVLOVÁ
redaktorka

N O V Ý  Č L E N  G 2 0
Na posledním summitu G20 v Novém Dillí se lídři zemí 

shodli na přijetí nového stálého člena. Již na příštím jednání 
této politické platformy zasedne po boku zástupců nejvy-
spělejších zemí světa také Africká unie. Jedná se o  mezi-
národní organizaci, která sdružuje státy Afriky do jednoho 
celku. Již před samotným přijetím se Africká unie summitů 
G20 účastnila, nicméně pouze jako pozorující organizace. 
Zároveň se již sedm let ucházela o stálé členství. Se statusem 
stálého člena tak státy Afriky na poli G20 získávají efektivní 
zastoupení, doteď totiž z  celého kontinentu byla jediným 
členem této organizace Jihoafrická republika.

N O B E L O V A  C E N A  Z A  M Í R
Množství navržených kandidátů na Nobelovu cenu míru 

bylo letos velké, jednalo se o druhý nejvyšší počet v historii 
jejího předávání. Nobelův výbor tento měsíc rozhodl během 
svého každoročního setkání při jmenování laureátů. A No-
belovu cenu za mír udělil Narges Mohammadiové, bojov-
nici za lidská práva a viceprezidentce íránského Centra pro 
ochranu lidských práv. Byla oceněna za svůj boj proti útlaku 
žen v Íránu a za neustálé zápasení o zajištění lidských práv 
pro všechny.

Slavnostní předávání cen je plánované tradičně na 
10.  prosince. Letošní laureátka se jej však osobně nebude 
moci zúčastnit, neboť je pátým člověkem, který Nobelovu 
cenu za mír obdržel, zatímco byl držen ve vězení.

M C C A R T H Y  S V R Ž E N
Předseda americké Sněmovny reprezentantů, Kevin Mc-

Carthy, byl ze své pozice odvolán. Návrh na odvolání podal 
zástupce Floridy a člen republikánské strany, Matt Gaetz. Ve 
finálním hlasování byl jeho návrh přijat 216 hlasy. Pomysl-
nou kudlu v zádech McCarthy pocítil i od svých spolustra-
níků, když pro jeho odvolání kromě demokratů hlasovalo 
také osm zástupců republikánské strany. Proti hlasovalo 
celkem 210 poslanců.

Během 234 let fungování Sněmovny reprezentantů došlo 
celkem ke třem pokusům o odvolání jejího předsedy a pouze 
jeden, právě ten nynější, byl úspěšný. Na základě zákona byl 
po odvolání McCarthyho prozatímním předsedou jmenován 
republikánský poslanec Patrick McHenry a  americká dolní 

komora má teď na starost volbu nového předsedy. A  jak to 
celé dopadne? To vám snad budeme moci povědět už v příš-
tím čísle.

M Í Ř Í  L I B Y E  K   Z Á N I K U ?
Severoafrickou Libyí otřásá jak ozbrojený konflikt, tak 

přírodní katastrofa. Během září se zemí prohnaly silné po-
vodně, které si na svědomí vzaly několik tisíc lidských ži-
votů. Smrtící záplavy vznikly primárně v důsledku tlakové 
níže, která způsobila velký příval deště. O mezinárodní po-
moc během září žádaly obě konkurenční vlády, mezi kterými 
momentálně probíhá ozbrojený konflikt.

V  hlavním městě Libye dochází ke střetům Libyjské 
národní armády a  skupin pod vlivem bývalého ministra 
obrany Mahdího Barghásího, který podporuje západolibij-
skou vládu. Vláda Libye totiž již dlouhodobě není jednotná. 
Obecně vzato nezažila Libye od pádu diktátora Muammara 
Kaddáfího v  roce 2011 déle trvající období míru. Od roku 
2014 zuřila v zemi občanská válka mezi Libyjskou národní 
armádou (kterou podporovalo Rusko, Spojené arabské emi-
ráty nebo Egypt) a vládou sídlící na západě (za kterou stály 
jednotky OSN nebo například Turecko). V roce 2020 získala 
západní armáda převahu a vyhnala LNA na východ, přičemž 
v  říjnu roku 2020 obě vlády podepsaly v  Ženevě dohodu 
o trvalém příměří. To však k výraznějšímu zklidnění situace 
nevedlo a  je jen otázkou, jak daleko může tento obnovený 
konflikt dojít.

T A Y L O R  V E  F I L M U
Na plátna světových kin se 13. října dostal unikátní sní-

mek zvaný The Eras Tour, který dokumentuje stejnojmenný 
koncert Taylor Swift. Ihned po oznámení premiéry mnohé 
filmy, jako například Vymítač ďábla, přesunuly svou premi-
éru, aby s  ním nekolidovala. Snímek dokumentující zatím 
nejvýdělečnější turné v historii bude trvat necelé 3 hodiny 
a ani vy byste si ho neměli nechat ujít. Pokud jste nestihli 
premiéru, neváhejte a  vydejte se do kina! A  jestlitřeba ne-
máte s  kým jít, věřím, že mnozí členové sekretariátu vám 
budou rádi k dispozici. Tříhodinový film ale není to jediné, 
čím nás Taylor tento měsíc obdaruje – 27. října vychází album 
1989 (Taylor’s  Version), takže v  pátek nalaďte streamovací 
služby a připravte se *to shake it off*.
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H I S T O R I C K É  O K É N K O   –  M I S T R N Ý  N Á M O Ř N Í 
K O U S E K  A D M I R Á L A  N E L S O N A

V  tento den, před 218 lety, se odehrála jedna z  nejvý-
znamnějších námořních bitev historie. Za pyrenejskými 
horami, Córdobou a Gibraltarem se kapitán Nelson rozhodl 
vytáhnout proti Francouzům a Španělům tzv. eso z rukávu. 
Navzdory tehdejším tradicím námořního boje se u  Tra-
falgaru britské lodě pod jeho vedením vydaly přímo proti 
nepřátelské flotile a  rozsekly ji ve dví. Za tento nebývalý 
kousek admirál Nelson zaplatil svým životem, ovšem jeho 
loďstvo v bitvě zvítězilo, čímž potopilo Napoleonovy mokré 
sny o podmanění si Britských ostrovů a zajistilo tak Velké 
Británii pozici hegemona na mořích. Zároveň tato bitva pou-
kázala na výstižnost písně Rule Britannia.
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SLOVENSKÝ POVOLEBNÝ SMÚTOK
ADAM DIDECKÝ

šéfredaktor

Predčasné voľby sú za nami a mne sa len veľmi ťažko bude písať tento text. Nič nedopadlo 
tak ako sme si želali, no to sa v zaostalých krajinách pretkaných troma rokmi kríz, pri 

voľbách občas stáva. Róbert Fico tieto voľby oficiálne a právoplatne vyhral a jediné v čo 
môžem dúfať je to, aby to neboli posledné Slovenské demokratické voľby na veľmi dlhý čas. 
Ešte dnes ráno (10. 10. 2023) to stále vyzeralo, že vláda by aj napriek víťazstvu Fica mohla 
byť stále bez neho, no v čase keď toto píšem (19:29) už všetci na Slovensku vedia, že sa tak 

nestane. Poďme si ukázať prečo a hlavne ako sa Smer – SD po voľbách vrátil k moci.

F I C O V I  T O  V Y H R A L I  F A Š I S T I
Ešte počas volebného večera nebolo nikomu jasné kto na-

koniec zvíťazí. Starý dobrý kamarát všetkých prieskumov tzv. 
“exit poll“, totiž predpovedal tesný súboj vedúcich strán – PS 
a Smer. Avšak predsa len viac favorizoval PS a tak sa všetci, 
ktorí nechceli návrat Roberta Fica radovali. Problém však na-
stal keď do volebných štúdií začali prúdiť oficiálne výsledky. 
To, že spočítanie hlasov trvalo takmer 11 hodín spomeniem 
len tak letmo. Každopádne už na začiatku spočítavania sa 
ukázalo, že v  predikciách exit pollu sa niekde stala chyba. 
Ako každý rok, boli prvé výsledky známe z  tých najmen-
ších dedín. A  ako sa predpokladalo na čelo sa usadil Smer, 
nič nezvyčajné – malé dediny sú ich silnou doménou. Avšak 
aj po spočítaní 60% hlasov a pripočítaní väčších miest Smer 
stále viedol s takmer 24%. Do konečného spočítania výsled-
kov sa už toho veľa nezmenilo a  Smer nakoniec zvíťazil so 
ziskom 22,94% a  všetkým sklamaným Slovákom neostalo 
nič iné, len optimistický exit poll spláchnuť do záchodu.

No chyba nebola len v  exit polle. Bola aj v  takmer všet-
kých predvolebných prieskumoch. Tie totiž pripisovali obom 
najsilnejším stranám okolo 19% bez výrazných odchýlok. Čo 
sa teda stalo? Kde Fico nabral tie 4%? Ako to, že aj napriek 
všetkým korupčným kauzám vyhral? Začnem odpoveďou na 
poslednú otázku, pretože tá je najjednoduchšia – ľudia na Slo-
vensku totiž zabúdajú. Zabúdajú na korupciu, na kradnutie eu-
rofondov, na vraždu novinára, či na priame hmatateľné dôkazy 
a odsúdené osoby. No nebudem plakať nad rozliatym mliekom 
a posuniem sa ďalej. Kde sa teda zobrali tie 4%, ktoré Ficovi 
vyhrali voľby? U fašistov. Teda lepšie povedané – od fašistov. 
Hnutie Republika, ktorého vodca Milan Uhrík sa ešte pred 
voľbami korunoval za Ministra zahraničných vecí, bolo viac 
ako sebavedomé. Predsa len malo prečo, prieskumy hnutiu pri-
pisovali vyše 10%, čo na fašistov nie je vôbec málo. Avšak ako 
aj pri exit polle, aj tu sa niekde stala chyba, Republika sa totiž 
do parlamentu nedostala. A môže si za to sama. Milan Uhrík 
chcel natoľko pred voľbami ukázať, že Roberta Fica miluje, až 
mu to uškodilo. Podal si s ním ruku, chcel vyhlasovať referen-
dum, zostavoval s ním vládu ešte dva mesiace pred voľbami 

a vďaka tomuto všetkému svojím voličom ukázal, že Fico je 
vlastne priateľ fašistov. S  tým rozdielom, že je silnejší, zná-
mejší, skúsenejší a ambicióznejší ako Uhrík. A keď už si poten-
ciálny voliči Republiky vo volebnej miestnosti vyberali koho 
zakrúžkujú, vybrali si nakoniec istejšiu možnosť, možnosť, 
ktorú ako tú lepšiu, prezentoval sám Uhrík, vybrali si Fica. Ro-
bert Fico teda zvíťazil pomocou fašistov, konkrétne ich vodcu.

C I R K E V  A   Š T Á T ,  T O  P R O S T O  D O K O P Y  N E J D E
Prečo vyhral voľby Fico sme si už povedali. Prečo ale 

zostaví vládu? Opäť jednoduché, lebo mu s  tým, rovnako 
ako pri voľbách, pomáhajú ostatní. Okrem strany SNS a  jej 
predsedu Andreja Danka, ktorý keby mohol, tak sa Ficovi 
nevlezie do zadku, ale rovno do srdiečka. Je to najmä človek 
s  veľkým Č  – Milan Majerský. Predseda KDH sa od zači-
atku kampane ohradzuje tým, že oni majú najlepší program, 
oni majú najlepších odborníkov, a  hlavne, že oni do vlády 
s Ficom určite nepôjdu. V  jednom mu musím dať za pravdu, 
mali veľmi dobrý program, hlavne čo sa týka zdravotníctva, 
regionálneho rozvoja a  infraštruktúry (registrované part-
nerstvá ofc vynechali, veď sú predsa kresťania). Otázkou tak 
ostáva, prečo keď ma jeho hnutie taký dobrý program, nechce 
ho využiť. No ešte lepšou otázkou je prečo predseda tohto 
hnutia klame, vymýšľa si a každý deň hovorí niečo iné. Po-
kúsim sa to v nasledujúcej grafike, v  skratke zrekapitulovať.

1. Majerský pred voľbami  – “máme naj-
lepší program, potvrdili nám to aj odbor-
níci a  do vlády s  Ficom určite nepôjdeme“

2. Majerský počas volebnej noci  – “tešíme sa, že sa 
do parlamentu asi určite dostaneme, no ani koa-
ličný potenciál nemení naše sľuby“ - s  Ficom nie

3. Majerský v  prvej povolebnej debate  – “určite zasad-
nem za stôl aj s  Robertom Ficom, ale len zo sluš-
nosti, čo sa týka PS oni majú v  programe registro-
vané partnerstvá, my sme síce proti nim, no budeme 
sa snažiť vyskladať vládu bez Fica a rokovať aj s PS“
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4. Majerského dni po voľbách (toto už má rýchly spád):
a.  “ja som síce povedal, že s Ficom nie, ale 

kľúčové slovo má republiková rada hnutia“
b.  “rokovania s PS neodobrilo predsedníctvo 

hnutia“
c.  “istí členovia hnutia nie sú za koalíciu s Fi-

com“
d.  “republiková rada musí rozhodnúť či budeme 

rokovať aj s Ficom“
e.  “koalíciu s PS odmietame pôjdeme radšej 

do opozície“
f.  “Ficovi som bol len blahoželať, určite sme 

o ničom nerokovali“ — po odchode z centrály 
Smeru

“Máme najlepší program, no nechceme ísť do vlády. S Fi-
com nie, no sadnem si s ním k jednému stolu. Zabránime vláde 
Fica, no radšej nebudeme spolupracovať s PS. Moje slová, sú 
len mojimi slovami, hlavné slovo má republiková rada. Pred-
sedníctvo sa zhodlo na tomto…“ Tak kto teda rozhoduje o tom, 
s kým, kedy, a prečo? Republiková rada, predsedníctvo hnu-
tia, alebo Majerský? Nikto nevie. Majerský totiž len rozprá-
val a rozprával, najlepšie každý deň niečo iné. Zavádzal a kla-
mal, a to sa na plnohodnotného kresťana nepatrí, do neba tak 
skoro asi nepôjde. A kto vie čo má okrem toho na svedomí, 
miliónový dom pod Tatrami za plat učiteľa a neskôr predsedu 
samosprávneho kraja? No jasné Miňko, len sa choď z  toho 
všetkého pekne vyspovedať otcovi Ficovi do centrály, veď 
keď nebudeš rokovať s PS, on ti to istotne odpustí. Práve tieto 
Majerského výstrelky, odbočky, výmysly a zmeny nálad, ktoré 
len sťažovali rokovania s  PS a  možnosť vytvoriť vládu bez 
Smeru, hrali do karát len a len Robertovi Ficovi. Tomu totiž 
stačilo presvedčiť bývalého straníckeho kolegu a mal vyhraté. 

D R A H Á  N E V E S T A  =  Ž I A D O S Ť  N E B E S K Á
Oficiálne vyhral voľby Robert Fico, no neoficiálne sa stal 

víťazom predseda strany Hlas Peter Pellegrini. Bez neho by 
totiž nezostavil vládu ani Smer ani PS a tak sa hneď po voľbách 
začala bitka o to, kto ho získa skôr. Ponúkali sa ministerstvá, 
posty premiéra, nominácie a neviem čo všetko. Každému totiž 
bolo jasné, že dostať Pellegriniho na svoju stranu bude drahé. 
Nakoniec sa to ale úspešnejšie podarilo Ficovi. Pellegrini to-
tiž dnes oznámil, že predsedníctvo strany po rokovaniach 
so Smerom oficiálne rozhodlo o prijatí ponuky na zostavenie 
vlády, a že nebude ďalej rokovať s ostatnými stranami. To čo 
a  koľko toto rozhodnutie strany Hlas Fica stálo sa ešte len 
v najbližších dňoch dozvieme. Čo je ale faktom, je to, že Ro-
bert Fico sa oficiálne vrátil, bude vládnuť a bude sa chcieť po-
mstiť všetkým, ktorí mu za posledné tri roky robili len zlobu.

A  všetko toto hlavne vďaka ľudom, ktorí sa ho chceli 
zbaviť  – Majerský, podporiť  – Uhrík, vliezť mu do zadku  – 
Danko, či ušľachtilo sa od neho odpútať a  založiť si novú 
stranu  – Pellegrini. Práve posledný menovaný bol kedysi 
Ficovým kolegom v strane Smer. No chcel si vytvoriť svoju 
vlastnú identitu, nechcel byť ďalej poskokom predsedu Fica. 
A  tak sa odpútal vytvoril stranu Hlas a  prezentoval ju ako 
novú, slušnejšiu, západnú, sociálnu a  ľavicovú stranu. Pod-
stúpil všetko toto len preto aby sa zbavil znamenia “Ficov 
poskok“. Svoju stranu, podporu, štruktúry a program budoval 
tri roky, len preto, aby sa nakoniec k tomu Ficovi, od ktorého 
tak silou mocou utekal, nakoniec aj tak vrá til. Na Sloven-
sku tak bude opäť vládnuť Smer a  nám Slovákom neostáva 
nič iné len dúfať, že to nenaberie ten najhorší možný smer, 
a že čo najskôr sa ho zas a raz (a  teraz už nadobro) zbavíme. 
Držme si palce, predsa len - SĽÚBILI SME SI VYDRŽAŤ.
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VLČÍ POLEMIKA: ŽÍT A NECHAT ŽÍT, 
NEBO ZABÍT, ABY JINÍ ŽÍTI MOHLI?

MICHAELA STAŇKOVÁ
redaktorka

“Auuuuuuuuuuuuuuuuuuuuuuu” 
vlk obecný (canis lupus)

Tento zvuk z hrdla vlka obecného bude v české krajině slyšet čím dál častěji. Vlci se totiž 
navrací do české kotliny a podle vědeckých odhadů jejich počty budou v následujících letech 

stoupat. Jedni z toho mají nejupřímnější radost, druhým však tento “comeback” divokých 
šelem psovitých dělá vrásky na čele. Někteří tzv. problémoví jedinci totiž ztrácejí přirozenou 
plachost, přibližují se k lidem, útočí na stáda především ovcí a koz a jen v minulém roce měli 
zardousit více než 180 ovcí. To se samozřejmě nelíbí místním, kteří žijí ve strachu, chovate-

lům stád, ani státu, který poškozeným majitelům vyplatil nemalé kompenzace.

Vlkům se dostává ochrany především skrze zákon o ochraně přírody a krajiny (zák. č. 
114/1992 Sb.) a zákon o myslivosti (zák. č. 449/2001 Sb.), a jejich odstřelu jako kriticky 
ohroženého druhu se bylo možné dožádat jen skrze náročný proces o povolení výjimky 

z ochrany. To se však v květnu letošního roku změnilo, když byl MŽP a MZe přijat Pohoto-
vostní plán, který odstřel právě oněch problematických vlků zjednodušuje. Nejedná se však 
o bezprostřední povolení k odstřelu a odstřel podléhá přísným kritériím, které vyhodnocují 

expertní pohotovostní štáby a AOPK ČR. Stát tak učinil na popud mnoha podnětů od ob-
čanů, kteří se s méně plachými a potenciálně nebezpečnými jedinci potýkají. Podobný krok 

k usnadnění odstřelu vlků učinilo například i německé Bavorsko.

Je toto však tím vhodným řešením? Vždyť pastevcům před desítkami let jako adekvátní 
ochrana proti vlkům stačilo kvalitní oplocení a pastevečtí psi… Nad tématem se zamyslela 

trojice z přípravného týmu PSS.

Kdo chce s vlky žíti… měl by přestat 
bít na poplach

Anna Marie Podlipná (zástupkyně hlavního 
koordinátora, studentka ekologické a evoluční 
biologie PřF UK)

Vlk to historicky schytává ze všech stran. Od pohá-
dek o Karkulce až po přirovnávání chladnokrevných 
vrahů k “vlkům v rouše beránčím”. Hluboko v podvě-
domí mnohých je vlk nesmazatelně zapsán do ima-
ginární skupiny “zlých” zvířat, jejichž smyslem exis-
tence je škodit našim “hodným” domácím zvířatům, 
nebo dokonce nám samotným. Druhý tábor se stejnou 
neústupností naopak brání vlka jako čistou a  vzne-
šenou samotářskou šelmu, která byla vlivem člověka 
v  našich končinách po staletí utlačována, a  jen díky 
vlastní houževnatosti (a promyšleným ochranářským 
zásahům) byla schopna vstát z mrtvých a znovu se do 
českých luhů a hájů vrátit.

Možná je ale snaha oddělit Pána Tvorstva od fun-
gování přírody a přisuzovat jiným druhům vlastnosti 
dobra a zla právě to, co nám brání celou situaci vidět 
ve své pravé podstatě. Fakta hovoří poměrně jasně: 
pokud v  celém 20. století přeci jen došlo k napadení 
lidí vlkem, jednalo se buď o sebeobranu nebo o jedince 
nakažené vzteklinou (která v ČR od roku 2004 není). 
Svojí schopností regulovat stavy lesní zvěře naopak 
vlci sehrávají nezastupitelnou roli v  zajištění správ-
ného fungování lesních ekosystémů.

A  jaké že je vlastně ono „normální“ chování vlků 
v obydlené krajině? Když vlivem legislativní ochrany 
a zákazu odstřelu nejsou vlci už při pohybu v krajině 
existenciálně ohroženi, dá se očekávat, že se s  nimi 
člověk i jeho stáda budou potkávat o něco častěji. Jako 
inteligentní a teritoriální zvířata se ale dle studií i zku-
šeností z celé Evropy vlci dokáží přizpůsobit novému 
nebo měnícímu se prostředí učením a  předáváním 
zkušeností v rámci smečky. A ráda bych si myslela, že 
jako společnost tváří v  tvář nové situaci i my zvlád-
neme totéž.
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Lesy, klíčové mimo jiné v regulaci měnícího se kli-
matu, nejsou zeleninové záhony a vlci nejsou ani obá-
vání padouši, ani domácí mazlíčci. Spíše než odstřely 
nám proto pomůže naučit se s vlky v krajině znovu po-
čítat. Stavět lepší ploty a ke stádům ovcí postavit pas-
tevecké psy. A vzdát se u toho přesvědčení, že příroda 
je tu primárně od toho, aby nám sloužila.

Matěj Martiník (předseda WHO, student analy-
tické chemie VŠCHT v Praze)

Čas od času se objeví v médiích zpráva o nové vlčí 
smečce na našem území nebo třeba vlčatech, která 
zachytí fotopast. Obecně je to bráno jako pozitivní 
zpráva, protože zvířátko, nebo ještě lépe mláďátko, je 
takřka stoprocentní lákadlo na kliknutí. Jako by snad 
ale sdělovací prostředky chtěly ten nával pozitivity 
vykompenzovat, objeví se po chvíli v  reportáži ně-
jaký nešťastný zemědělec, kterak pláče (hyperbola) 
nad tím, že mu vlci rdousí ovce, kozy či jiná zvířata. 
Samozřejmě, v rámci zachování principu vyváženosti 
to je nutné. Pojďme se ale na chvíli odhlédnout od vší 
roztomilosti, chlupatosti a  huňatosti, ale i  smutných 
emocí při nálezu zabitého zvířete.

Vlk obecný byl součástí naší přírody již od nepa-
měti, ke snižování jeho stavu docházelo průběžně, 
nicméně odsud úplně vymizel až v  minulém století. 
Teď, po mnoha letech, se začíná postupně vracet, 
a přestože se samozřejmě změnila doba a zemědělství 
probíhá zcela jinak než před sto lety, vlk se nezměnil: 
je to šelma, masožravec, má hlad, potřebuje ho uko-
jit a je mu celkem jedno, jestli uloví srnku nebo ovci. 
Až po tento bod se zřejmě všichni – jak zastánci, tak 
odpůrci přítomnosti vlka v  české kotlině  – shodnou. 
Dále už zřejmě moc ne… Zatímco ochránci přírody 
a její rozmanitosti vidí v návratu vlka symbol obnovy 
životního prostředí, které dostalo za minulého režimu 
co proto (jen si vzpomeňte na kyselé deště na severu 
Čech, a  to je jen špička ledovce), odpůrci v  něm vidí 
hrozbu pro volně se pasoucí hospodářská zvířata.

Příroda je úžasný systém založený na principu vah 
a protivah, kdy jeden pochod reguluje druhý, a vše to 
nádherně funguje jako dobře promazaný stroj. Při-
znejme si ale, že existence člověka tento systém velmi 
vychyluje z  rovnováhy a  třeba samotné pasení stád 
ovcí lze, s určitou mírou nadsázky, označit za lokální 
ekologickou katastrofu: spásání porostu na velké ploše 
vede ke snižování diverzity druhů či odlesňování. Vlk 
v tomto případě funguje jako právě ona protiváha (byť 
samozřejmě ne vědomě), která daný pochod brzdí. To 
samozřejmě znamená, že při tom nějaké ovce přijdou 
o život jako vlčí potrava. Naopak působení vlka začal 
omezovat člověk tím, že ho právě z  tohoto důvodu 
dlouhodobě likvidoval, až tu nezbyl žádný. Jeden by 

až řekl, že je to celé zacyklené, vyhubíme vlka, pro-
tože zabíjí ovce, vlk se po velkém úsilí začíná pomalu 
vracet, ale my bychom ho zase nejradši začali vybíjet, 
protože zabíjí ovce. Hlava XXII v přímém přenosu.

Samozřejmě se vlk u  nás může přemnožit (a  má 
k tomu dobré podmínky) a pak se můžeme bavit o jeho 
regulaci, přičemž odstřel je až krajní variantou. S ně-
kolika málo smečkami v tom bodě ještě rozhodně ne-
jsme.

Nicméně i kdyby snad k  tomu odstřelu došlo, roz-
hodně bych se o  vlka nebál. Však jak napsal již Mi-
chael Crichton ve svém proslulém románu Jurský 
park, a  současné dění jeho slova potvrzuje: „Život si 
najde cestu.“

Buďme střízliví, nic není 
černo-bílé a vlk je spíše šedý

Klára Kolevská (místopředsedkyně UNSC, stu-
dentka veterinárního lékařství na Veterinární 
univerzitě v Brně a též právnické fakulty MUNI)

Střízlivý veterinární pohled mě nutí se zamýšlet 
nad situací nejen vlků v ČR, ale i všech velkých šelem, 
u kterých v posledních letech byla projevena iniciativa 
je opět navrátit do volné přírody. A nemohu jinak, než 
s  touto horlivostí o  jejich hojný výskyt v  ČR nesou-
hlasit. Nenechte se zmást, jsem od přírody velký mi-
lovník a zastánce všech zvířecích druhů. O to víc mi 
ovšem toto hnutí, často iniciované neinformovanými 
lidmi, nedává smysl. A k němu se i úzce váže tematika 
případného odstřelu problémových jedinců vlčí popu-
lace.

Všichni se jistě shodneme na tom, že nechceme za-
bíjet vlky. Stejně tak se ale shodneme na tom, že vlci 
v přírodě nejsou sami a že tahle „příroda“ se na našem 
území za poslední dobu výrazně změnila. Už se ne-
jedná o rozlehlé pláně, které u psovitých šelem mohou 
uspokojit jejich teritoriální tendence. Celou situaci 
ještě zhoršuje fakt, že se o prostor dělí s lidskými osa-
dami. Průměrný vlk k např. dobře stráženému stádu 
ovcí nejde, je pro něj mnohem snazší si něco obstarat 
ve volné přírodě, než se potýkat s ovčáckými psy (kteří 
by u  stáda neměli chybět). Jenže v posledních letech 
pozorujeme u volně žijících vlků vzrůst agrese, která 
je často způsobena tím, že nerozumí prostředí, ve 
kterém se nachází – protože se příliš změnilo lidskou 
činností. Nemůžete po zvířeti v omezeném prostoru 
chtít, aby se chovalo, jako kdyby krajina zůstala stejná.

I  když jsem zásadně proti laickému odstřelu vlků 
a  jakémukoliv střílení neproblémových jedinců, ne-
můžu říct, že bych byla proti odstřelu vlků úplně. 
V našem státě existují seriózní subjekty, jako je např. 
Státní veterinární správa, která už se desítky let stará 
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o  well-being zvířat v  zajetí, ale i  těch volně žijících. 
V případě problémových vlčích jedinců by to měly být 
jedině autorizované subjekty, které by měly zajistit je-
jich odstřel/odchyt a nikdo jiný. A vzhledem k tomu, 
že jeden problémový jedinec je schopen napadat nejen 
často do úst braná stáda ovcí, ale i  např. jiné vlky, je 
mnohdy tento krok nutností.

Na závěr si dovolím ještě krátkou myšlenku. Vlk 
je tzv. klíčový druh ekosystému. To znamená, že se 
jedná o  druh, kterého příroda přirozeně potřebuje 
velice málo, protože vliv každého jedince na široké 
území je obrovský. Když se člověk podívá na čísla vlků 

v ČR, může se zdát, že je jich příliš málo. Opak je ale 
pravdou a v porovnání k ekosystému vlků máme tak 
akorát, ne-li více než je příroda spojená s lidskou čin-
ností schopna unést. Takže více než tematiku odstřelu 
vlků bych podpořila umírnění nadšenců do jejich ná-
silného navracování do volné přírody. Škodíme tím 
ekosystému, sobě i samotným vlkům.

Zaujalo vás téma a  máte na něj vlastní názor, který 
byste chtěli sdílet? Napadá vás další vhodné téma pro rub-
riku Polemika? Chtěli byste v  příštích vydáních do Po-
lemiky přispět? Neváhejte nás kontaktovat na e-mail 
adam.didecky@amo.cz. Rádi přivítáme vaše zprávy!
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S T Á L É  T É M A

VZTAH ČLOVĚKA SE 
STARŠÍ GENERACÍ

NELA VÍTŮ
redaktorka

Ve většině společností se po celou (či téměř celou) dobu 
jejich fungování dodržovalo psané, či nepsané pravidlo úcty 
ke stáří. Víc odžitých let totiž znamenalo víc zkušeností 
a moudrosti. Vzpomeňme třeba na gerúsii, čili radu starších, 
aristokratickou instituci antického Řecka, která byla kon-
krétně ve Spartě královským poradním orgánem a skládala 
se z dvaceti osmi svobodných mužů, již dosáhli věku 60 let.

Dalším příkladem může být instituce starověkého Říma 
— senát. Když se podíváme na etymologii tohoto slova, zjis-
tíme, že prapůvod leží v latinském senex, což lze přeložit jako 
starý. Tohoto významu se drží jak Česká republika, která má 
ve své Ústavě zakotven minimální věk senátorů 40 let, tak 
její občané, kteří si zvolili takové zastoupení, jehož průměrný 
věk činí 59 let. Tudíž by průměrný český senátor nemusel 
čekat dlouho na to, aby mohl zasednout ve spartské gerúsii.

Není to ani 60 let od publikace článku Washington Post, 
ve kterém byl poprvé použit termín ageismus, neboli stereo-
typizace a diskriminace lidí pro jejich stáří. Když to vezmeme 
kolem a kolem, na začátku minulého století by bylo nemys-
litelné, že by se stáří netěšilo úctě a lepšímu sociálnímu sta-
tusu. Dnes se však starší generace setkává s ústrky souvisejí-
cími s věkem téměř programově, ať už na trhu práce, v bytové 
politice nebo třeba ve zdravotnictví. A aby toho nebylo málo, 
všichni známe onen zažitý stereotyp nepříjemného pro-
tivného seniora, který se hádá u  pokladny v  supermarketu 
o platnosti svého slevového kupónu. Když na to ale dojde, při-
pouštíme si, že naši prarodiče přece takoví nejsou. Existuje 
tedy vůbec někdo, kdo tomu popisu bez výhrad odpovídá?

Nevraživost se však upírá i  opačným směrem, tedy 
na mladé. Slýcháme, že jsme přecitlivělí, nic nevydržíme 
a že kdybychom neutráceli za kafíčka a  avokádové toasty, 
možná bychom si to vlastní bydlení mohli dovolit. A tady 
vyvstává otázka: proč společnost odsuzuje jak mladší, tak 
starší generaci?

V soudobém kulturním kontextu nejsme zvyklí trávit čas 
s  lidmi mimo naši věkovou kategorii. Sice existují výjimky, 
ale obecně platí, že se od útlého dětství v jeslích nebo školce 

přes základní, střední a vysokou školu, zaměstnání, až po dů-
chod nacházíme ve velmi věkově homogenních kolektivech. 
Příležitostí, při nichž se můžeme setkat s jinými generacemi, 
a tudíž je pochopit, je tedy logicky velmi málo. Přitom právě 
mezigenerační kontext by mohl být klíčem pro vzájemné po-
chopení mezi jednotlivými věkovými skupinami.

Jeden ze zásadních rozdílů, který utváří mnohé dílčí ne-
shody a vzájemné nepochopení, se i přes svou komplexnost 
dá formulovat velmi jednoduše, a to: repress vs express. Jak 
jednotlivá slovíčka napovídají, jde o přístupy, které můžeme 
zvolit k vyrovnávání se s emocemi. Dá se říct, že tzv. Baby 
boomers a GenX byli výchovou vedeni k tomu, aby své po-
city potlačovali (repress), kdežto mileniálové a  GenZ jsou 
naopak zvyklí své pocity vyjadřovat (express). A přesně zde 
se objevuje zásadní rozkol — starší generace takový projev 
považují za známku slabosti, učili je totiž, že zranitelnost je 
tabu a ne něco, o čem by se měli jen tak s někým bavit.

Pohled na to, jak “správně” žít, se u každé generace vý-
razně liší. To je kromě výše zmíněného přístupu k emocím 
dáno jedinečnými neopakovatelnými problémy a  výzvami, 
s nimiž se generace musely a  stále musejí vyrovnávat. Na-
příklad my, GenZ, sice máme díky moderním technologiím 
mnohem jednodušší přístup k informacím, než měli naši ro-
diče a prarodiče, to s sebou ale nese i extrémní náročnost do-
spívání online. Neustále musíme zpochybňovat čemu věřit, 
dávat pozor, abychom se nenechali zasypat nepřehledným 
množstvím údajů a  zpráv, a  to celé při pozorování kolapsu 
planety v přímém přenosu.

Nějaký mezigenerační dialog se tedy ve stínů rozdílných 
životních zkušeností může zdát nerealizovatelný. A  i  když 
bych ráda tento článek ukončila na pozitivní notu, musím 
konstatovat, že to bohužel není jen zdání. Momentálně si 
opravdu každá generace jen “mele to své” a moc nebere ohled 
na námitky ostatních. Přitom by se od sebe všechny skupiny 
mohly tolik naučit! A  nejen my mladí od toho “moudrého 
stáří”, ale i  starší generace od nás… A  teď nemyslím jen ty 
praktické dovednosti typu on-line nakupování.

Vztahy mezi generacemi jsou něčím, co každého bez rozdílu ovlivňuje 
a utváří jeho vidění světa. Přístup ke starší generaci se však v posledním 

století, a možná jen během posledních desetiletí, razantně změnil. Proč tomu 
tak je? Co znamená ageismus a jakou hraje v současné společnosti roli? A jsou 

GenZ opravdu sněhovými vločkami?
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REPORTÁŽ: KLIMA JAKO ÚKOL – 
JAK O KLIMATICKÝCH ZMĚNÁCH 

MLUVIT A JAK SE NA NĚ PŘIPRAVIT
MONIKA JEŘÁBKOVÁ

redaktorka

Dle experta na inovativní vzdělávání Boba Kartouse 
nevěnuje česká společnost klimatické krizi dostatečnou po-
zornost, jelikož není dostatečně vzdělaná. Tvrdí, že nemu-
síme být ve všem jedničky a hledat nová řešení, úspěch by 
byl, kdybychom zvládli převzít již ověřené praktiky, napří-
klad ze severských zemí. A co se týče inspirace severskými 
zeměmi, mohli by zbystřit i čeští populisté – např. ve Finsku 
mají populisté na programu okamžité řešení klimatické 
krize, nebo třeba pomoc Ukrajině (pozn. red.: ve Finsku také 
údajně rádi platí daně, na otázku proč tomu tak je odpověděl 
manžel Jitky Nováčkové, Fin, že kdyby daně neplatil, ochu-
zoval by svůj národ). Co se týče způsobu komunikace krize 
české společnosti, narativ Green Dealu nefunguje, protože 
už je za hranicí zasahování do života Čechů (snaha zničit 
naši existující a perfektně fungující energetickou síť). Dále 
pan Kartous vzpomínal na blud rozšířený během referenda 
o větrné energii v Josefově – dezinformační kanály tehdy 
tvrdily, že podle čínské studie mají větrníky negativní do-
pad na lidské zdraví (pozn. red.: Čína je, nečekaně, největ-
ším producentem větrných turbín na světě)

Další debatující, herec a zpěvák Tomáš Klus, hovořil 
převážně o svém úkolu, jakožto o odpovědnosti celebrity. 
Tvrdí, že lidé nebudou poslouchat, co mají dělat, obzvláště 
ne Češi, poznamenaní čtyřicetiletou minulostí spojenou 
s tímto narativem. Úkolem celebrit je tedy kromě přesmě-
rovávání světla, které na ně svítí, směrem k odborníkům, 
ukazovat lidem, jak žijí ony samy (tohle samozřejmě platí 
v případech, kdy celebrity žijí udržitelně, jako právě Klus 
nebo Nováčková, ne když létají soukromými letadly i na 
krátké vzdálenosti). Podle Kluse je udržitelný způsob života 
a dělání z udržitelnosti trend, dost sexy’’. Klus také upozor-
ňuje na fakt, že je důležité zapracovat na sebejistotě národa, 
protože od toho se pak odvíjí myšlenky jedince za celek – 
aby lidé mohli pracovat na vizi společnosti a byli odolní 

vůči populistickým řečníkům typu Rajchl, nesmí postrádat 
osobní vizi. Příkladem nám mohou být právě výše zmínění 
Finové – finští populisté nejsou jako čeští populisté, protože 
finská sebevědomá společnost to nedovolí. Vliv na to má 
rozhodně fakt, že po sebevědomí české společnosti se bohu-
žel, narozdíl od společnosti finské, 40 let šlapalo a následně 
přišly devadesátky, kde vítězila dravost a nekultivovanost. 
Dalším problémem české společnosti je podle něj mentalita 
hromadění – bereme si všechno, co můžeme, i když to nepo-
třebujeme. Dokonce jsme naučení nikam nechodit s prázd-
nou, takže dáváme lidem další zbytečnosti, měli bychom 
se tedy rozhodně naučit být méně konzumní (Tomáš Klus 
a jeho hraní si se slovy: nakupujeme, tedy dáváme na kupu).

Po Klusovi přišel na řadu profesor Bedřich Moldan – 
politik, ekolog, geochemik a publicista. Hned na začátek 
upozornil na skutečnost, že mladá generace velmi dobře 
chápe, jak velký problém před námi leží, přestože se o tom 
neučili. Také kritizuje chování politiků u nás, vzhledem 
k tomu, že mají mediální prostor, ale k těmto otázkám se 
vyjadřují přinejlepším chladně. Poznamenává, že odvolá-
vat se na zdravý rozum a Klause prostě nemůže fungovat, 
a přidává, že naděje na změnu k lepšímu tady rozhodně je 
a vývoj je pozitivní, nicméně zůstává otázkou, zda to stačí. 
Následně se pan profesor odkazuje na průzkum agentury 
Median, podle kterého lidé velmi dobře chápou, o co v té-
matu klimatické změny jde, dokonce si uvědomují, že by 
měli osobně přispět k řešení. Na druhou stranu je horší, že 
jako osobní příspěvek k řešení berou třídění odpadu. Další, 
méně časté odpovědi, už jsou o něco zajímavější, lidé jsou 
například schopni přizpůsobit jídelníček. Tím to ale prak-
ticky končí, protože jiná, osobnější omezení už jsou pro čes-
kou společnost nepřijatelná. Na závěr ještě poznamenává, že 
i když není pochyb o tom, že musí být udržitelnost dostup-
nější, lidé chtějí luxus – Musk by neuspěl s elektromobily, 

Ke konci září jsem si šla poslechnout debatu o klimatické krizi a její ko-
munikaci, na níž debatovalo celkem pět osobností z různých oborů: Bob 

Kartous, Tomáš Klus, Bedřich Moldan, Zuzana Harmáčková a sám pořada-
tel Luděk Niedermayer. Role moderátorky celé debaty se zhostila modelka 
a influencerka Jitka Nováčková. Zde vám přináším své poznatky a několik 
závěrů, u kterých si pravděpodobně, stejně jako já během poslouchání de-

baty, řeknete:,ale tohle už přece hrozně dlouho všichni víme’.
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kdyby nebyly drahé, a opět se tedy dostáváme k tomu, že 
z udržitelnosti je potřeba dělat něco atraktivního.

Výzkumnice v Ústavu výzkumu globální změny AV 
ČR, Zuzana V. Harmáčková, zdůrazňuje, že máme ten-
denci chránit si svůj životní standard, proto musíme jako 
společnost udělat udržitelné volby pohodnější. Nemůžeme 
lidi převychovat, ale můžeme je nenásilně posouvat k eco 
volbám. Ve studiích budoucnosti, jimž se Zuzana věnuje, se 
pracuje s celým portfoliem variant. Otázka řešení klima-
tické krize tedy není černobílá, ’’pouze’’ rozhodujeme, zda se 
lidem po nás bude žít podstatně hůř, o něco hůř, nebo prostě 
jinak. Také zdůrazňuje, že nejoptimističtější scénáře jsou 
takové, které obsahují kolektivní řešení, to je však v Česku 
stále velmi citlivé téma.

Pořadatel debaty, poslanec evropského parlamentu 
a bývalý guvernér ČNB, Luděk Niedermayer, se zase 
postavil k debatě ze svého profesního hlediska. Potvrdil, že 
úkolem politiků je právě zmíněné nenásilné tlačení do eco 
voleb. Jako příklad očekávatelně uvedl elektromobilitu, jíž 
se věnuje. Také poukázal na situaci ve svém rodném Brně, 
kde veřejné peníze, které by město mohlo investovat do 
přechodu veřejné dopravy na elektřinou poháněné vozy 
(což by ve výsledku bylo provozně levnější a snižovalo by to 
emise) investují do stavění parkovacích domů. Také zmiňuje 
paradox stále se držící politické strategie ”je to složité, ničí 
to ekonomiku a vůbec, co ta Čína s Indií?’’ navzdory prů-
zkumům, podle kterých si většina Čechů přeje s klimatem 
něco dělat. Toto okénko zakončuje povzdechnutím, že by 
vlastně stačilo, aby lidé v politice byli zodpovědní a dělali 
správně svoji práci.

Když se k závěru Jitka ptala na otázku, co si myslí, že se 
nám jako společnosti povedlo, odpověděl Niedermayer, že 
společnost vzala klima jako téma a spojil se celý svět, aby 
hledal řešení, což je podle něj skvělá zpráva. Také poukazuje 
na extrémní technologický pokrok, díky kterému řešení 
existují, jen se s ním musíme naučit pracovat. Poté komen-

tuje slova Tomáše Kluse ohledně hrdosti národa:,Musíme 
být opravdu více hrdí, nejen na sebe jako na národ, ale také 
na věci, které jsme dokázali. Když se Putinovi během invaze 
na Ukrajinu podařilo udělat z dodávek zemního plynu 
zbraně, čeští diplomaté měli ohromné zásluhy na zvládnutí 
situace bez extrémních ekonomických škod – bylo možné 
chodit do teplých bazénů, nebylo potřeba zavírat továrny 
a tak dále. Po předsednictví jsme se nicméně vrátili tam, 
kde jsme byli – tedy k našemu zarytému NE.’’

Jedna z mnoha otázek, které se mi po eventu míhaly 
v hlavě, zněla:,proč se debata jmenovala Klima jako úkol, 
když jsme se všichni – jak hosté, tak diváci v publiku – 
shodli, že Češi jsou hákliví jak na téma klimatu, tak na 
narativ, že by jim někdo dával nějaký úkol?’ Přestože jsem 
tedy odcházela s určitým pocitem frustrace z nenaplně-
ného očekávání o kvalitě a přínosnosti debaty, měla jsem, 
a stále mám, dobrý pocit z faktu, že člověk působící na půdě 
Evropského parlamentu věnuje svou energii do vytváření 
prostoru pro komunikování klimatické krize s veřejností. 
Přestože na podobné debaty stejně nejspíš míří lidé, kteří 
poslouchání o tom, že třídit plasty do žlutých kontejnerů 
prostě nestačí, potřebují nejméně. tak dále. Po předsednictví 
jsme se nicméně vrátili tam, kde jsme byli – tedy k našemu 
zarytému NE.’’

Jedna z mnoha otázek, které se mi po eventu míhaly 
v hlavě, zněla:,proč se debata jmenovala Klima jako úkol, 
když jsme se všichni – jak hosté, tak diváci v publiku – 
shodli, že Češi jsou hákliví jak na téma klimatu, tak na 
narativ, že by jim někdo dával nějaký úkol?’ Přestože jsem 
tedy odcházela s určitým pocitem frustrace z nenaplně-
ného očekávání o kvalitě a přínosnosti debaty, měla jsem, 
a stále mám, dobrý pocit z faktu, že člověk působící na půdě 
Evropského parlamentu věnuje svou energii do vytváření 
prostoru pro komunikování klimatické krize s veřejností. 
Přestože na podobné debaty stejně nejspíš míří lidé, kteří 
poslouchání o tom, že třídit plasty do žlutých kontejnerů 
prostě nestačí, potřebují nejméně.
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JAK VZNIKÁ PODCAST 
SUMMIT TALKS A KDO 
JSOU JEHO AUTORKY?

MATYÁŠ FUKSA 
redaktor

Jakým způsobem se finální upravená epizoda 
dostane až do vašich sluchátek?

Prvně je třeba pořádně zahřát mozky a přijít s návrhy 
na témata. Následně se musí přetvořit do formy scénáře. Ty 
si mezi sebou členky týmu rozdělí, pozvou hosty a nahrají 
v kanceláři AMO. Neupravenou verzi čeká střih – přeřeky 
a zaškobrtnutí se vystřihnou, v případě potřeby se přidají 

zvukové úpravy a efekty. Následnou finální verzi čeká ještě 
několik kontrolních poslechů. Pak už míří do podcastových 
aplikací a na sociální sítě Pražského studentského summitu.

Abyste si mohli hlasy podcastu spojit i s tvářemi, připra-
vil pro vás tým podcastů krátké medailonky. V nich členky 
týmu odpovídají postupně na následující otázky:

Tým podcastů vznikl před třemi lety a od té doby je stejně jako Chron ne-
dílnou součástí Summitu. Na tvorbě podcastů každý rok spolupracuje parta 
pěti až šesti lidí, kteří v průběhu celého ročníku brainstormují, tvoří a na-
hrávají podcastové epizody nejen pro delegáty, ale i pro rozsáhlou summití 

bublinu. Zhruba každých 14 dní se můžete těšit například na rozhovory 
s velvyslanci, analytiky z Asociace pro mezinárodní otázky (AMO), odbor-

níky, ale i méně formální rozhovory s delegáty, členy přípravného týmu 
a bývalými účastníky.

ZUZANA ZAVŘELOVÁ 
moderátorka podcastu

&

1. Jaký je tvůj nejoblíbenější podcast mimo Summit Talks?
2. Kdyby sis mohla pozvat jakéhokoliv hosta, který by to byl?
3. Kdybys byla příchuť zmrzliny, jaká by to byla?

Kačka Špálová 
místopředsedkyně UNODC v modelu OSN

1. Film a doba; a pak taková klasika Vinohradská 12 

2. Greta Gerwig (ano, žiju Barbie) 

3. Vanilla

Tereza Juřenová 
zástupkyně generální ředitelky ILO v modelu OSN

1. Studio N od Deníku N a Kompot od Radia Wave 

2. Moji sestru, protože s ní vedu nejlepší konverzace 

3. Čokoládová
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Táňa Vondřichová 
místopředsedkyně HRC v modelu OSN

1. Kecy a politika poslouchám ráno na probuzení 

a Buchty večer na vypnutí. 

2. Halina Pawlowská 

3. Kokosová

Majda Štoková 
místopředsedkyně UNEA v modelu OSN

1. Vyhonit Ďábla, Welcome to Night Vale a Divočina, ve které 

mě můžete i slyšet. :)) 

2. Hanču Hegerovou! 

3. Borůvková

Zuzka Zavřelová 
předsedkyně UNODC v modelu OSN

1. Vinohradskou 12, ale upřímně moc podcasty teď 

neposlouchám, spíš je tvořím. 

2. Dwight K. Schrute;-) 

3. Žemlovková

Chtěli byste se zase naoplátku něco dozvědět o přípravném týmu Chronu? Poslechněte si nej-
novější díl podcastu Summit Talks! Připravili jsme si tam pro vás stručné audio-medailonky
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TRENDY PRO NADCHÁZEJÍCÍ 
SEZÓNU SPRING SUMMER 2024

MAREK ŠTEFKA
redaktor

New York, Londýn, Milán, Paříž – tyto čtyři za sebou jdoucí názvy měst tvoří již po 
desítky let jednu skoro až magickou formuli, která v neměnném pořadí každé jaro 

a podzim provází značky, modely, ale i módní nadšence. Nastal podzim, a tak na celý 
jeden měsíc zažila tato města opětovný nápor fotografů, publicistů i celebrit, kteří 

se snažili dostat na ty nejprestižnější přehlídky. Tématem kulturní rubriky jsou tedy 
očekávané podzimní fashion weeks a trendy, které přináší pro nadcházející jarní 

sezónu.

Historicky první akce, která připomíná dnešní fashion 
week, tedy týden módy, se odehrála v roce 1943 ve Spojených 
státech amerických. Důvody pro vznik tohoto fenoménu 
však nebyly příliš pozitivní. Tento projekt měl za úkol podpo-
řit, a především pak popularizovat módní produkci lokálních 
výrobců a povzbudit tak zájem obyvatel o americké oblečení 
a pomoci nastartovat ekonomiku. Zároveň se jednalo o snahu 
odlákat Američany od faktu, že zahraniční módní produkce 
z Francie nebo Itálie byla kvůli probíhající válce téměř ne-
dosažitelně drahá a  bylo jí jen velmi omezené množství. 
Kampaň vzbudila velký ohlas, a tak po konci druhé světové 
války přejala tuto taktiku i  ostatní tři velká střediska svě-
tového módního průmyslu, a to sice Paříž, Londýn a Milán.

Původně se jednalo o  záležitost, která byla významná 
především pro samotné producenty a vyšší vrstvy obyvatel-
stva, které si mohly značkové oblečení dovolit. S postupným 
rozvojem módní žurnalistiky a růstem popularity magazínů 
jakými jsou Vogue, Elle nebo Harper’s  Bazaar se módní 
přehlídky dostaly i do povědomí širší veřejnosti. Značky se 
v  dnešní době snaží mimo jiné vytvářet i  levnější kolekce 
a  produkty, které jsou přístupné masám, a  tak je sledova-
nost přehlídek a zájem o ně enormní. V posledních letech se 
etabluje celá řada nových metropolí světa, které akce tohoto 
typu pořádají  – příkladem může být Mercedes-Benz Prague 
Fashion Week – avšak originální čtveřice je jen jedna. Proto se 
spolu podíváme právě na proběhlé přehlídky z těchto módních 
center a probereme trendy, které se mezi návrháři objevují.

N E W  Y O R K
Módní scéna největšího města USA reflektuje jeho dyna-

mičnost a pestré národností složení. Daří se zde nejen vel-
kým značkám, ale i mladým, začínajícím návrhářům – letos 
se celkem představilo na 300 různých značek. Celkové posel-
ství letošní sezóny v New Yorku se nedá interpretovat jinak 
než „buďte sami sebou“. Kolekce byly různorodé, obsahovaly 

vracející se trendy z přelomu tisíciletí, inspiraci popkulturou 
i  tradičními kulturami odrážejícími národnostní a  etnické 
pozadí návrhářů. Pokud můžeme mluvit o nějakých obecných 
spojujících prvcích, tak mezi ně patřily lesklé látky používající 
výšivky paillette, poloprůsvitný šifon nebo plisované sukně.

L O N D Ý N
Britská metropole letos oslňovala nejen samotným 

oblečením, ale i  leckdy kreativním přístupem návrhářů 
k  modelům. Co se barevné palety týče, ostrovní návrháři 
vsadili ve svých kolekcích na oslnivou azurově modrou. 
Jako spojující prvek propojovala šaty a  obleky nejen od 
Burberry, ale mimo jiné i  značek Ahluwalia, Tolu Coker nebo 
Roksanda. Richard Quinn pak naopak svou kolekci propojil 
množstvím od hlavy až k  patě bílých, avšak přesto výraz-
ných outfitů. Již zmiňovaná Roksanda se pak spolu s JW An-
dersonem a  značkou Di Petsa pustili do asymetrických šatů 
metalických barev, které při pohledu působily dojmem, 
jako by byla „tekutá“ látka jen tak vylita na tělo modelek. 
V  neposlední řadě pak původem indický návrhář Ashish 
zasvětil svou kolekci hravým poloprůhledným šatům po-
setým třpytkami – čímž navázal na trend, který jsme viděli 
o týden dříve právě v New Yorku na několika přehlídkách.

M I L Á N
Ani italský Milán nezůstal bez lehkých šatů z průhled-

ných látek, které tentokrát dodávaly šatům velmi elegantní 
siluety a objevily se mimo jiné na přehlídkách Prady nebo Gi-
orgio Armani. Kromě tohoto výrazného trendu příští sezóny 
pak Prada a Bally vsadili na červenou kůži, která se na jejich 
přehlídkách objevovala nejen na kabelkách, ale i  sukních 
a bundách. Značky Bottega Venetta a The Attico se pak pustily 
do experimentů s proporcemi a představily odvážné kolekce 
plné nadměrně velkých rukávů a  prvků zahalujících tvary 
těla ve snaze ukázat na to, že móda nemusí mít tělesný střih. 
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Přehlídky Versace a Tom Ford byly pak charakteristické velmi 
krátkým a výrazným střihem kraťasů a sukní, které nás spolu 
s pastelovými barvami vracely do doby pozdních devadesá-
tých let. V neposlední řadě si ještě zaslouží zmínit značky Fendi 
a  Ferragamo, které použily podobný styl kombinace barev. 
Pustily se do variací neutrálních spodních dílů, provedených 
v šedé či bílé barvě, ve spojení s topy v různých výrazných 
barvách, jako například jasně žluté nebo hráškově zelené.

P A Ř Í Ž
Poslední zastávkou našeho putování je pak historicky 

světové hlavní město módy, tedy francouzská Paříž. Posled-
ních pár sezón patřily ke standardním trendům vysoké vý-
střihy. Letos přišly značky Vivienne Westwood a Hermès s no-

vou variantou sníženého výstřihu, který odráží provedení 
vysokého, avšak je umístěn o něco níže na hrudníku. Isabel 
Marant, Shiatzy Chen and Givenchy se pak podobně jako brit-
ské značky nechaly unést azurovou modrou, která výrazně 
prostupuje jejich kolekcemi. Louis Vuitton a Sacai pak sáhli po 
oversized bundách z  denimu i  jiných látek. Různobarevné 
kombinace horizontálních i vertikálních pruhovaných vzorů 
jsme pak mohli vidět jako dominantní prvek u velkých mód-
ních domů Schiaparelli, Chanel a  Miu Miu. A  jako poslední 
trend, který vidíme v posledních letech progresivně častěji, 
musíme zmínit oblibu pletených svetrů, šatů, ale i  jiných 
částí oděvu. Pletené vzory, ať už s výraznými velkými oky 
nebo menšími a méně nápadnými, se staly nedílnou součástí 
módního světa a letos je uvedli mimo jiné Loewe a Valentino.
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